هدفت هذه الدراسة الى معرفة اثر المشاركة فى الانشطة والتنظيمات المحلية لمشاريع إعادة التأهيل الزراعى فى الحصول على وسائل الانتاج دراسة حالة مشروع إعادة التأهيل الزراعى كاد قلى ARS-K والهدف من الدراسة هو معرفة اثر مشاركة المستهدفين في الانشطة والتنظيمات المحلية للحصول على وسائل الإنتاج والمعو قات التى تحول دون استفادة المبحوثين من تلك الوسائل الإنتاجية بالإضافة إلى مشاركتهم فى الأنشطة والتنظيمات المحلية بلجان تنمية القرى .

استخدم الباحث منهج المسح الاجتماعى لجمع البيانات وذلك عن طريق الاستبيان بالاضافة إلي الم قابلة والملاحظة كأدوات جمع معلومات أولية وأعتمد علي الت قارير والبحوث الساب قة في دراسته للحصول على البيانات الثانوية. مجتمع الدراسة يتكون من (1000) مستهدف تم اختيار عينة عشوائية منهم بحجم (100) مبحوث وذلك لتجانس مجتمع البحث وشملت الدراسة اثنين من لجان القرى . حيث تم اخذ مجموعة من المتغيرات المستقلة وهي المشاركة في المزارع الجماعية . المشاركة في الاجتماعات والمشاركة في الاحتماعات والمشاركة في التنظيمات المحلية بالقرى والمشاركة في الادارة الاهلية وبعض الخصائص الشخصية المتمثلة في العمر ،الحالة الاجتماعية المستوى التعليمي، النوع ،المهنة، نوع الحيازة وربطها مع مجموعة المتغيرات التابعة وهي الحصول على وسائل الانتاج من بزور محسنة ، سلفيات نقدية اغنام ، جراري (معدات يدوية) تم تحليل البيانات بواسطة الحاسوب باستخدام برنامج التحليل الاحصائي للعلوم الاجتماعية ( SPSS ) ومن ثم حساب التكرارات والنسب المئوية وكذلك تم استخدام اختبار مربع كاي (SPSS ) عند مستوى معنوية 20.0 لاختبار الفروض .

توصلت الدراسة الى نتائج عديدة أهمها:

- تعتمد المشاركة في الاجتماعات بالذَّقاش على العمر

- اغلب المبحوثين اميون وكانت نسبتهم (59%)

- تعتمد المشاركة في المزارع الجماعية (العمل الجماعى والحصول على وسائل الانتاج و الوضع الاجتماعى) على المستوى التعليمي .
- يعتمد الحصول على وسائل الانتاج من اغنام و جرارى على الحالة الاجتماعية .
  - يعتمد نوع التدريب على النوع
  - يعتمد الحصول على الاغنام كوسيلة انتاج على النوع
  - يعتمد الحصول على وسائل الانتاج من بزور وجرارى وسلفية نقدية على المشاركة في التدريب
- يعتبر المزارعون المزارع الجماعية مدارس للعمل الجماعى والعلا قات الاجتماعية بالنسبة لهم اكثر منها وسيلة لحصولهم على وسائل الانتاج وذلك بنسبة 92%.
- يعتبر المستهدفون ان التدريب طريقه فعالة للمصول على وسائل الانتاج وذلك بنسبة (59%)
- يرى المستهدفون ان التنظيمات المحلية بال قرى تساعد المبحوثين للحصول على وسائل الانتاج وذلك بنسبة 81%
- يعتبر المستهدفون أن استخدام الوسائل الإنتاجية مربح وذلك بنسبة 82%. وعليه فقد أوصن الدراسة بالتالى:
  - الاهتمام بالتنظيمات المحلية والعمل على تطويرها
- الاهتمام بالبنيات الاساسية بالقرى المستهدفة واحترام ثقافات المجتمع المحلى
- -عند التخطيط نوصى بالاهتمام باشرك القطاع الخاص و المجتمع المحلى ووسائط الاتصال المحلية .
  - -الاهتمام بالتدريب في مجال النوع وذلك من اجل تمكين المراة

كما أوصت الدراسة في المستقبل: بتنفيذ بحوث عن اثر التعليم في رفع قدرات ومهارات المستفيدين في الحصول على الأنشطة المدرة للدخل الخاصة بالنساء.

## **ABSTRACT**

This study was carried out to evaluate the impact of participation in various local organizations and activities of Agriculture rehabilitation schemes in (south Kordofan state .Kadugli area .) in acquisition of production means.

The researcher used the social statistical approach including primary and secondary data collection and analysis.

Two villages were selected and from this two villages (100) respondents were randomly selected out of (1000) beneficiaries, Independent variables used were participation in group farms 'participation in training course, participation in meetings, participation in local village organization and local administration in addition to personal characteristics of respondent taken with dependent variables which were accessibility to improved seeds, credit, goats and simple hand weeds (jarary)

The questionnaire was used as a tool for data collection and data was analyzed by using Statistical package for social science (SPSS) frequency and percentage analysis was used and chi – square test was also used at significance level of 0.05 to test the hypotheses .

## The study revealed that:

Discussion in meetings depend on age.

(59% of respondents was literate.

Participation in group farms team work, social status and obtaining production means depend on educational level

- Respondents belive that social status will be obtained through possession of production means goats and jarary.
  - The types of training depend on sex
  - Acquisition of goats depend on sex
  - Access to production means such as ,seed, jarary and cash credit depends on training participation .
- (92 %)of respondents agreed that group farms act as school for group work and social relationship, more than just for acquisition of the production means
- (59%)of beneficiaries considered participation in training activities was only for the purpose for obtaining production means
- 81% of respondents agreed that local institutions were important for their participation and obtaining production means.
  - (82%) of respondents considered the production means profitable

## Based on the finding the study recommended that:

- -Central beneficiaries' organization is advised to introducte of improving production means
- -Planners to pay more attention for local organization with the purpose of improving its performance.
- -Planners are advised to pay more attention for improving local infrastructure, and respect community cultures.
- -Planners are advised to involve private sector, local community and local media in the planing process.
- -Planer are advised to pay more attention to gender training,in order to empower women

## **Recommendation for future research:**

A study on the impact of education in improving capacity of beneficiaries in having accessibility to new income generating activities designed for women